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خط قرمز- سعيد كوشــافر: وقتى كه ارتبــاط بى سيمى 
ميان گروهى كه براى رسيدن به لاشــه هواپيما راهى ارتفاع 
4هزارمترى شــده بودند با امدادگران مستقر درآخرين كمپ 
پاى كوه برقرارشد همه در دل دعا مى كردند كه روزنه اى از اميد 
به آن ها مخابره شود، شايد معجزه اى رخ داده و كسى زنده مانده 
باشــد؛ اما آخرين اميدها هم در آخرين ساعات روزسه شنبه 
غروب كرد. اولين گروهى كه به محل ســقوط رسيدند خبرى 
تلخ را مخابره كردند؛ همه سرنشــينان هواپيما درگذشته اند، 
اجساد روى برفها پراكنده شــده اند،برخى قابل شناسايى اندو 

برخى هم در برف فرورفته اند.
 ماجرا از زمانى شــروع شــد كه هواپيماى ATR۷۲ شركت 
آســمان به شــماره پروازى 3704 كه قرار بود روز يكشــنبه 
هفته جارى تهران را به مقصد ياســوج تــرك كند، در منطقه 
دناكوه ســميرم ســقوط كرد. ابتدا مديــركل روابط عمومى 
هواپيمايى آســمان گفت: فعــلاً آخرين خبر اين اســت كه 
هواپيماى ATR۷۲، پنجاه دقيقه پس از پرواز، از صفحه رادار 
محو شــد و تاكنون اثرى از هواپيما نيست. اين هواپيما حامل 
60 مســافر، 2 مهماندار، 2 نفر امنيت پرواز و دو نفر خلبان و 

كمك خلبان بوده است.
هواپيماى «اى تــى آر ۷۲ – ۵۰۰ » متعلق بــه هواپيمايى 
آســمان مطابق اطلاعات اوليه اعلام شــده از سوى مسئولان 
هواپيمايى آســمان   در 14 مايلى شهر ياســوج و در نزديكى 
روستاى «بيده» به كوه دنا برخورد كرد. مطابق آخرين اطلاعيه 
شركت هواپيمايى آسمان يكى از مسافران پرواز تهران - ياسوج، 
از پرواز جامانده و تعداد مســافران هواپيماى سقوط كرده 65 

نفر بوده است.
پس از شــنيدن خبر ســقوط هواپيما گروه هــاى امدادى به 
منطقه احتمالى اعزام شدند اما نامشخص بودن نقطه سقوط 
جســت وجوها را بى ثمر كرد. در نهايت صبح روز ســه شنبه 

بالگردهاى سپاه موفق به يافتن لاشه هواپيما شدند.
عمليات انتقال اجساد مســافران در حالى آغازشد كه شرايط 
سخت وصعب العبور منطقه اجازه دسترسى بوسيله بالگرد را 
نمى دهد. اين منطقه در جوار رشته كوه بلند دنا قرارگرفته است 
و با جغرافياى كوهستانى خود، استان هاى اصفهان، چهارمحال 

بختيارى و كهگيلويه و بويراحمد را به هم متصل مى كند.
* همه مسافران جان باختند

اولين گروه كوهنوردان به لاشــه هواپيما رسيدند، خبرى كه 
دقايقى قبل ازغروب خورشيد مخابره شد و كريمى معاون امداد 
و نجات جمعيت هلال احمر اصفهان درگفت و گوى تلفنى با 
خبرنگار ما آن را تاييد كرد. كبادى، مسئول عمليات هواپيماى 
سقوط كرده تهران - ياسوج در رابطه با آخرين وضعيت عمليات 
جست وجو اجساد مسافران هواپيمايى تهران - ياسوج گفت: 
منطقه شرايط بسيار خطرناكى دارد. امكان حضور بالگردها در 
منطقه بسيار خطرناك است. تيم هاى عملياتى پيكرها و اجساد 
سرنشينان را از لاشه هواپيما خارج كرده و در حال قرار دادن 

آن ها در كاورها براى انتقال هستند.
وى ادامه داد: ما تمام تلاش خود را خواهيم كرد تا حداقل امروز 
تعدادى از پيكرها را منتقل كنيم ولى شرايط بسيار سخت است.

مسئول عمليات هواپيماى سقوط كرده تهران - ياسوج با بيان 
اينكه نيروهاى عمليات امداد و نجات با از خودگذشتگى در حال 
انجام عمليات هستند، اظهار داشت: قسمت جزئى و كوچكى 
از هواپيما مشهود است و بخش اعظمى از لاشه هواپيما در قعر 
برف فرو رفته است. برف زيادى وجود دارد و اين مسئله امكان 

دسترسى را سخت كرده است.
كبادى بــا تاكيد بر اينكه هشــت تيم عملياتــى هم اينك در 

محل سقوط هواپيما قرار دارد، تصريح كرد: تيم هاى عملياتى 
بيشــترى از خطر الراس در حال نزديك شدن به محل سقوط 
هواپيما هستند. 30 نفر از جبهه هاى مختلف با امكانات مورد 
نياز در حال فرود آمدن هســتند و تلاش مى كنند تا خود را به 

هواپيما برسانند.
وى با يادآورى اينكه امكان نزديك شدن يا نشستن بالگرد به 
محل سقوط هواپيما وجود ندارد، خاطرنشان كرد: نزديك شدن 
بالگردها به محل سقوط هواپيما ممكن است موجب بهمن و 

ايجاد خطر شود.
يك كوهنورد سى ســختى هم در اين باره گفت: كوهنوردان 
سى سختى اولين گروهى هســتند كه به محل لاشه هواپيما 
رســيده اند و اجســاد را پيدا كرده اند.قربانعلى صيادى افزود: 
ما به لاشه هواپيما رسيده ايم و اجســاد برخى از مسافران نيز 

مشاهده شده است.
وى بيان داشت: تعداد اجساد هنوز مشخص نيست اما بيشتر 
اجساد كشف شــده و تعدادى نيز در زير برف مدفون هستند.

پيكرهاى 30 تن از سرنشــينان هواپيماى مســافربرى قابل 
مشاهده و پيكر15 تن از جانباختگان قابل شناسايى است.

مؤمنى مديرعامل هلال احمر استان اصفهان نيز گفت: چندين 
گروه به محل حادثه اعزام شــدند اما يك گروه 4 نفره به لاشه 
هواپيما دسترســى پيدا كرده است، در حال هماهنگى بالگرد 
بعدى هستيم تا در نقطه ايمن فرود بيايد و پيكرها را برگرداند.

لاشه هواپيما چند تكه و متلاشى شده است، امدادگران به پيكر 
جان باختگان و لاشه هواپيما رسيده اند، بخشى از اجساد قابل 
شناسايى است و بخشى ديگر قابل شناسايى نيست، تعدادى از 

اجساد و بخش هايى از هواپيما زير برف هستند.
* دشوارى انتقال اجساد

كريمى معاون امــداد و نجات جمعيت هــلال احمر اصفهان 
همچنين به خبرنگار ما گفت: گروه هاى امدادى به پيكر جان 
باختگان هواپيما رسيدند، تلاش مى كنيم تا قبل از غروب آفتاب 

تعدادى از اجساد را منتقل كنيم.
وى افزود: به تعداد زيادى از اجساد در نقاطى كه برف كمتر بود، 
دسترسى پيدا كرديم، تعدادى از اجساد و بخش هايى از اجساد 
زير برف هستند. نياز است تا نيروهاى مجرب به اين نقطه اعزام 

شوند تا بتوانند آن ها را از زير برف بيرون بياورند.
وى همچنين به نقــل از يكى از كوهنــوردان حاضر در محل 
ســقوط هواپيما، توضيح داد و گفت: اين هواپيما به بلندترين 
قله كوه دنا در ارتفاع 4100 مترى كه مشرف به شهر سى سخت 
و روستاى پادنا اســت، برخورد كرده است. با توجه به وضعيت 
جوى دو سه روز گذشــته هواپيما به كوه برخورد كرده و تمام 

سرنشينان آن جان باخته اند.
كريمى معاون امداد و نجات جمعيت هلال احمر اصفهان گفت: 
موقعيت سقوط بسيار صعب العبور است و نيروهاى هلال احمر 
به وسيله بالگرد در نزديك ترين محل به موقعيت سقوط پياده 

شده و براى صعود به موقعيت آماده مى شوند.
پروسه پيدا كردن اجســاد طولانى و زمان بر است و نيروهاى 
عملياتى بايد به صورت زمينى اجساد را منتقل كنند كه 100 
درصد با برف و كولاك مواجه مى شوند.اســتاندار اصفهان هم 
گفت: عمليات تجسس تا انتقال كامل پيكرها به پايين ارتفاعات 

و همچنين پيدا شدن جعبه سياه هواپيما ادامه خواهد داشت.
معاون عمليات نيروى زمينى ارتش گفت:كاوش هاى لازم انجام 
شده و محل سقوط مشخص است و اميدواريم با انتقال اجساد 
از ارتفاعات به پايين گامى موثر در كاهش آلام بازماندگان اين 
عزيزان داشته باشيم.معاون عمليات نيروى زمينى ارتش افزود: 
در صورتى كه امكان انتقال جانباختگان ازطريق هوايى وجود 

نداشــته باشــد، امكانات و تجهيزات لازم براى انتقال اجساد 
توســط كوهنوردان و نيروهاى ويژه به صورت زمينى در نظر 
گرفته شده است.وى اضافه كرد: در اين راستا تيپ 65 نيروى 
مخصوص و 55 هوابرد ارتش به منطقه اعزام شــده اند. معاون 
عمليات نيروى زمينى ارتش ادامه داد: بيشترين اعزام را سعى 
مى كنيم داشــته باشــيم و اولين تخليه كه صورت بگيرد كار 

آسان تر خواهد شد.
* خطر بيخ گوش امداد گران 

بارش بيش از دو مترى برف در منطقه سقوط هواپيما در كنار 
شيب زياد كار را براى امدادگران سخت كرده است، 200 نفر از 
نيروهاى هلال احمر و 80 كوهنورد در حال امدادرسانى هستند، 
خطر ريزش بهمن به دليل صدا و باد بالگردها وجود دارد و به 
همين دليل هلى برن مشكل به نظر مى رسد و بهترين راه انتقال 
زمينى است. صعب العبور بودن، شيب تند، بوران و باد و سرماى 

شديد نه تنها كار انتقال را دشــوار مى كند بلكه براى تيم هاى 
امدادى اعم از تكاوران و كوهنوردان بسيار خطر آفرين است.

گزارش خبرنگار ما به نقل از كوهنوردان مجرب حاكى است، 
ارتفاع برف در اين زمان از سال در كوه هاى دنا به 3 متر و دماى 
هوا در قله محل سقوط منفى 20 درجه است. به علت شيب تند 
در محل سقوط هواپيما، بالگردها امكان فرود در همان منطقه 

را ندارند با اين حال هلى برن غير ممكن نيست.
 رئيس سازمان امداد و نجات جمعيت هلال احمر با بيان اينكه 
اكنون تيم هاى هلال احمر و ارتش در محل حادثه حضور دارند 
و به اجساد رســيدند، گفت: درحال حاضر آخرين هليكوپتر 
اقلام مورد نياز ازجمله كيف جسد و بسكت را منتقل مى كند و 
همه تلاش ها اين است كه قبل از غروب آفتاب بتوان تعدادى از 

اجساد را منتقل كرد.
همچنين شــاهين فتحى با اشاره به اينكه شــرايط در محل 

سقوط هواپيما بسيار سخت و هوا بسيار سرد است، اظهار كرد: 
با توجه به وضعيت جوى و با توجه بــه اينكه به غروب نزديك 
مى شويم نيروهايى كه مى روند نمى توانند برگردند و شيب در 
منطقه مى مانند تا اينكه فردا عمليات براى رســيدن به محل 

سقوط آغاز شود.
وى افــزود: تيم هاى حرفــه اى را به منطقه اعــزام كرده ايم و 
بالگردها در حال انجام عمليات هستند؛ اما با توجه به اطلاعات 
هواشناسى در ارتفاعات باد شــديدى خواهد وزيد و احتمالا 
بارندگى هم داريم با اين حال تمام دستگاه ها مصمم هستند تا 

با رعايت ايمنى لازم به محل دسترسى پيدا كنند.
مديركل مديريت بحران استان اصفهان نيز با تأكيد بر اين كه 
ادامه عمليات بايد بدون بروز حادثه جديدى پيگيرى شــود، 
گفت: در حال حاضر شرايط مهياســت و كارها پيش مى رود، 
بر اســاس پيش بينى هاى هواشناســى و با تغييرات جوى كه 
پيش بينى مى شــود ســناريوهاى ما تغيير مى كند و در دفتر 

فرماندهى عمليات را دنبال مى كنيم.
محسن مهرعليزاده استاندار اصفهان با بيان اينكه جلسه ستاد 
مديرت بحران تشكيل و تقسيم كارها انجام شده است، اظهار 
كرد: حدود 2000 نيرو در منطقه هستند و تلاش مى كنند تا به 
محل سقوط برسند. نزديك به 5-4 نفر از نيروهاى امدادى تا 

كنون هلى برن شدند و به دنبال تجهيز آن ها هستيم.
فرماندار شهرستان سميرم نيز گفت: آخرين وضعيت عمليات 
جست وجوى هواپيماى سانحه ديده تهران-ياسوج هر 2 ساعت 
يك بار از طريق سخنگوى اين عمليات به رسانه ها اعلام خواهد 
شد، بنابراين نه تنها بنده، بلكه هيچ مسئول ديگرى حق اظهار 

نظر و مصاحبه در اين خصوص را نخواهد داشت.
درهمين حال مديرعامل جمعيت هلال احمر استان اصفهان 
با بيان اينكه هواپيما به يك نقطه برخورد كرده اما در يك نقطه 
قرار ندارد و با فاصله چند مترى در شعاع چند كيلومترى پخش 
است كه بايد بررسى شود، گفت:در حال ارزيابى هستيم كه اگر 
بالگرد امكان فرود نداشــته باشد در نزديك ترين مكان ممكن 
كمپ بزنيم، اين كمپ در جايى ايجاد مى شود تا اسكان نسبى 

باشد و تردد به آسانى صورت بگيرد.
مومنى گفت: محل سقوط اگر يك جاى مسطح بود شايد انتقال 
اجساد امروز امكان پذير بود اما به دليل سختى دسترسى بايد 
عمليات خاصى در آنجا صورت بگيرد. مديرعامل هلال احمر 
اصفهان تصريح كرد: با توجه به ارزيابــى همكاران ما تصميم 
مجدد گرفته شود كه شايد تيم مستقر در نزديك ترين مكان 

كمپ بزنند تا به بالگرد نيز دسترسى داشته باشند.
* وضعيت راه ها و آب وهوا 

سرهنگ نادر رحمانى، رئيس مركز اطلاعات و كنترل ترافيك 
پليس راهور ناجا گفت: محور ياسوج - سى سخت (گردنه بيژن) 
كيلومتر 20 در اســتان كهگيلويه و بويراحمد به دليل انجام 
عمليات امداد جهت دستيابى به هواپيماى سقوط كرده تهران 

ياسوج تا اطلاع ثانوى مسدود است.
همچنين استاندار كهگيلويه و بويراحمد اعلام كرد كه با توجه 
به اينكه تا آخر وقت سه شنبه سامانه اى بارشى به اين استان 
مى رسد، مســئولان تلاش مى كنند در فاصله زمانى كوتاهى 
با كمك تكاوران ارتش، هوافضاى ســپاه، بسيج و هلال احمر 
اجساد سرنشــينان هواپيماى تهران-ياســوج را به پايين قله 

منتقل كنند.
مديركل پيشگيرى و هشدار سريع سازمان هواشناسى كشور 
با بيان اينكه سه شنبه وضعيت هوا آفتابى خواهد بود و ابر قابل 
توجهى وجود ندارد، از اواخر روز با افزايش ابر روبه رو شده و تا 
اواخر شب رشد ابر را در طول شب خواهيم داشت، گفت: فرصت 

براى انتقال اجساد سانحه سقوط هواپيما خيلى محدود است و 
لازم است از شرايط حداكثر استفاده شود. پرواز بالگردها امروز 
تا اواخر شب امكان پذير است و با افزايش ابر پايه امكان حركت 

آن ها سخت مى شود.
رئيس اداره پيش بينى اداره كل هواشناسى استان اصفهان گفت: 
به دليل فقدان ايستگاه هواشناسى در محدوده سقوط هواپيماى 
تهران-ياسوج و دامنه كوه دنا، اطلاعاتى از ميزان دقيق بارش 
برف در اين منطقه كوهستانى موجود نيست، هواى اين منطقه 
با غروب آفتاب، مناطق كوهستانى مه آلود شده و با بارش برف 

همراه است.
در همين زمينه احــد وظيفه مديركل پيش بينى و هشــدار 
سريع سازمان هواشناســى نيز گفت: با توجه به شرايط جوى 
و افزايش ابر و بارندگــى در منطقه كوه دنــا، بخش زيادى از 
عمليات انتقال اجساد بايد تا فردا صبح انجام پذيرد.وى ادامه 
داد: پرواز هلى كوپتر از ظهر فردا در منطقه غيرممكن است به 
همين دليل زمان براى انتقال اجســاد حادثه سقوط هواپيما 

محدود خواهد بود.
* علت سقوط

استاندار اصفهان با بيان اينكه هواپيما در ارتفاع 13 هزار پايى 
دقيقاً نوك قله برخورد كرده اســت، گفت: ارتفاع كوه دنا 13 
هزار و 500 پا بوده كه لاشــه هواپيما در نقطه 100 پايى قله 

پيدا شده است.
محســن مهرعليزاده ادامه داد: محل سقوط نشان مى دهد كه 
خلبان به دليل اينكه هيچ ديدى نداشته و توفان بوده نتوانسته 
هواپيما را كنترل كند و اگر مقدارى انحراف به ســمت راست 
داشت شايد مى توانست از شيار كنار آن رد شود اما متأسفانه در 
ارتفاع 30 مترى به قله برخورد كرده و لاشه هواپيما در همان جا 

مشاهده شده است.
همچنين معاون وزير راه و شهرســازى با اعــلام اينكه موتور 
و قطعات موردنياز هواپيماى آســمان 3 ماه پيش در شــيراز 
نصب شد، گفت: سيستم ELT اين هواپيما ساخت فرانسه و 
 ELT اعتبار آن تا 2021 ميلادى بوده است.به گفته عابدزاده
هواپيماى سقوط كرده آسمان فعال بوده اما فركانس آن ها را 
ماهواره ها دريافت نكردند.وى گفت: با توجه به اينكه هواپيما 
مدرن است و توسط كارخانه سازنده پشــتيبانى مى شود در 

حداقل زمان مى توانيم علت را تعيين كنيم.
* ماجراى تماس از داخل هواپيما

اما يكى از خبرساز ترين مطالب و كليپهايى كه طى روزگذشته 
دركانالها و گروه هاى خبرى منتشر شد ماجراى زنى بود كه ادعا 
مى كرد ازداخل هواپيما با وى تماس تلفنى برقرار و درخواست 
كمك صورت گرفته است. درهمين راستا آذرى جهرمى وزير 
ارتباطات در اينستاگرامش نوشت:درخصوص اخبارى كه در 
خصوص تماس يكى از شهروندان ياسوجى با يكى از مسافرين 

و صحبت با وى مطرح شد، توضيحاتى را عرض مى كنم.
ادعاى يكى از خبرنــگاران در خصوص تماس شــهروندى از 
ياسوج به يكى از مسافرين و دو مكالمه سى ثانيه اى و هفتاد و 
دو ثانيه اى بررسى و بنا بر اطلاعات تماس ثبت شده، اين ادعا 
صحيح است.تماس اول در ساعت 8:56 دقيقه در شمال پليس 
راه نجف آباد به مدت ســى و يك ثانيه برقرار و مكالمه دوم در 
ساعت نه و بيست و هشت دقيقه و در منطقه روستاى كهنگان 
بوده است. البته اظهارات خبرنگار مذكور مبنى بر ساعت ناپديد 
شدن صحت ندارد و بنا بر اظهارات سازمان هواپيمايى كشورى 
ساعت ناپديد شدن نه و ســى و چهار دقيقه صبح بوده است. 

بنابراين تماسهاى مذكور قبل از سقوط بوده است.

مرگ تمام سرنشينان حادثه سقوط هواپيما تأييد  شد

غروب غم انگيز در دامنه دنا

 براى ديدار مقابل سويا در ليگ قهرمانان
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انتقال اجساد جان باختگان از صبح چهارشنبه
خط قرمز: امير نوذر نعمتى جانشين فرماندهى نيروى زمين ارتش در جمع خبرنگاران در محدوده سقوط هواپيما گفت: 
نيروهاى امدادى و تكاوران اكنون در محل هستند و پيكرها را براى انتقال در فردا صبح آماده مى كنند و پيكرهاى جانباختگان 
فردا صبح به وسيله بالگردها منتقل مى شوند. امشــب همه نيروهاى ارتش و تكاوران و هلال احمر و كوهنوردان در محل 

سقوط هواپيما مى مانند.
محسن مهرعليزاده استاندار اصفهان هم اظهار داشت: فردا تيم ها و هم امكانات افزوده خواهد شد و تا ساعت 12 امكان فعاليت 
هست و ديگر امكان فعاليت بعد از اين ساعت تا روز جمعه وجود ندارد. اميدواريم فردا تعداد پيكرهاى پيدا شده را به حداكثر 
برسانيم. استاندار اصفهان گفت: هشت تيم متشكل از 40 نفر از نيروهاى هلال احمر و تكاوران ارتش جمهورى اسلامى ايران 

به محل سقوط هواپيما اعزام شده و در آنجا كمپ زده اند.
در همين حال داريوش كريمى معاون امداد هلال احمراصفهان به خبرنگار ما گفت: تا غروب خورشيد نهايت تلاش انجام 
شد كه هرتعداد كه ممكن است اجساد جان باختگان جمع آورى و براى انتقال به پايين كوه اماده شود. تجهيزات لازم ازجمله 
كاور هم ارسال شد و به دست گروه هاى حاضر درمحل رســيد. كارهم تاحدودى انجام شد اما با تاريك شدن هوا كار براى 
انتقال اجساد به پايين كوه دشوار شد. ازسوى ديگر در جلسه مديريت بحران مسئله جان امدادگران هم مورد بررسى قرار 
گرفت تا انتقال اجساد به گونه اى صورت پذيرد كه هيچ خطرى براى امدادگران نباشد بنابراين ادامه عمليات تا صبح فردا به 
تعويق افتاد. وى با بيان اينكه بنا بر آخرين تماس تنها 30 جسد پيدا شده است افزود: البته بنا بر آخرين تماس بى سيمى كه 
با امدادگران برقرار شد آن ها تأكيد كردند تا زمانى كه توان داشته باشند براى يافتن اجسادى كه زير برف مدفون شده تلاش 
خواهند كرد. اما يافتن اجساد تمام مسافران طى امشب مقدور نخواهد بود. همچنين مقرر شد كه صبح فردا تا ظهر كه امكان 

پرواز بالگردها وجوددارد اجساد هلى برن شود.
كريمى با بيان اينكه با توجه به شرايط منطقه احتمال وجود دارد كه كار جست وجو وانتقال اجساد سرنشينان هواپيما تا آخر 
هفته طول بكشد، افزود: هم اينك ابرها در حال افزوده شدن هستند و مى توان گفت شرايط آزاردهنده است. در آن منطقه 

شدت برودت 15 درجه زير صفر است و ممكن است به منفى 30 درجه هم برسد.

ورزش: هفته دوم ليگ قهرمانان آســيا ديروز با پيروزى مهم 
استقلال و شكست سنگين پرسپوليس تمام شد. 

پرسپوليس در قطر و مقابل السد حريف دست و پا بسته اى بود و 
بازى را با نتيجه سه بر يك  به ميزبان واگذار كرد. سرخپوشان در 
نيمه اول اين ديدار بيشتر از آنكه اسير حملات حريف باشند اسير 
اشتباهات فردى خود در خط دفاعى بودند. جايى كه خليل زاده 
بدون تمركز هم توپ لو مى داد و هم به حريف خطا مى داد. روى 
يكى از همين خطاها بود كه السد توسط  بونجاح با سر گل اول را 
به ثمر رساند. بعد از اين گل پرسپوليس براى جبران گل خورده 
جلو كشيد اما اشتباهات سرخ ها در خط حمله هم بى پايان بود. 
براى نيمه دوم باز هم السد روى طراحى ژاوى سوار توپ و ميدان 
بود و مدافعان سرخپوش زير فشــار حملات مدام به مهاجمان 
ميزبان فضا مى دادند . دقيقه 51 باز هم السد توسط بونجاح به 
گل دوم رسيد و اين در حالى بود كه مردان برانكو ميانه ميدان را 
از دست داده بودند و بى هدف به آب و آتش مى زدند. همين بود 
كه دقيقه 66 گل سوم را هم توسط خوخى دريافت كرد. تنها گل 

سرخ ها را در اين بازى سيامك نعمتى دقيقه 93 به ثمر رساند.
نبود صادق محرمى كه در بازى قبلى برگ برنده پرســپوليس 
بود به خوبى خودش را نشان داد. او به دليل سرماخوردگى اين 
بازى را از دست داد. نكته مهم در اين بازى ضعف هافبك هاى 
پرسپوليس مقابل ژاوى بود. هم در بازى سازى و هم در خراب 

كردن بازى او.
*پيروزى بزرگ

 استقلال اما در حالى كه ميزبان الهلال بود در عمان توانست از 
غول عربستانى يك شكست خورده تمام عيار بسازد و با نتيجه 
يك بر صفر به پيروزى برسد. مردان شفر در روزى كه به خوبى 
حريف عربستانى را آناليز كرده بودند توانستند قدرت خود را به 
حريف ديكته كنند و در ابتداى نيمه دوم روى اشــتباه مدافع 
حريف صاحب يك گل به خودى مهم شوند.دقيقه 66 اين بازى 
الحبسى دروازه بان الهلال به دليل مهار توپ با دست در بيرون از 
محوطه جريمه اخراج شد تا استقلالى ها راحت تر بتوانند بازى را 
اداره كنند. الهلال كه با كلى مصدوم به اين بازى آمده بود نشان 
داده با آن تيم مقتدر فصل قبل ACL خيلى فاصله دارد و هنوز 
موتورش روشن نشده است.در سوى مقابل هم شفر نشان داد كه 
شناخت خوبى از حريفان آسيايى خود دارد و با تاكتيك مناسبى 
به بازى ها پاى مى گــذارد.  استقلال با اين پيروزى در صدر 
جدول گروه D رقابت ها قرار گرفت و تنها تيم اين گروه 

در دو هفته ابتدايى است كه موفق شد به پيروزى برسد.

پرسپوليس در قطر له شد

استقلال صدرنشين گروه مرگ



کسر امتیاز،اعتصاب،استعفا و حالا انحلال

»پدیده« نفس های آخر  را می کشد؟
 فوتبال  سینا حسینی  وضعیــت بلاتکلیف باشگاه 
پدیده کار را به جایی رســاند که عصر روز دوشــنبه در 
راهروهای باشــگاه خبر احتمال انحــلال این مجموعه 
توسط گروه پدیده مادر به گوش رسید. زمزمه های نگران 
کننده به قدری جدی بود که حتی برخی مدعی شــدند 

مدیران گروه پدیده مادر صراحتــا اعلام کردند که دیگر 
تمایلی به ادامه تیمداری در سطح رقابت های لیگ برتر 
ندارند به همین منظور بهتر اســت با واسطه با مسئولان 
وزارت ورزش تمــاس بگیرند تا اختیار ایــن تیم را برای 

ادامه کار به آنها واگذار کنند.
با وجود تلاش معدود افراد فوتبالی حاضر در باشگاه پدیده 
خبری امیدوار کننده به گوش نرسید از این رو انتشار خبر 
انحلال این مجموعه ورزشی در آینده ای نزدیک در فضای 
مجازی موجی عجیب را بــه راه انداخت که ایــن ماجرا با 

واکنش های مســئولان فوتبالی و دســت اندرکاران حوزه 
فوتبال رو به رو شد.

* ماجرا از کجا شروع شد؟
مدیران باشگاه پدیده مدتی است که پس از تغییرات جدید 
در راس گروه پدیده مادر با بحران اسکناس مواجه شده اند 

اما با وجود درخواست ها هیچ مبلغی به حساب باشگاه واریز 
نشد. مدیران تیم که تا حدود زیادی اجازه ندادند این اتفاق 
به تیم ضربه وارد کند تلاش کردند با کشــیدن چک بانکی 
آنها را بــه دریافت پول امیدوار کنند امــا روز موعود که فرا 
رسید چک ها برگشت خورد به همین دلیل بازیکنان تصمیم 

گرفتند برای وصول مطالبات خود دست به اعتصاب بزنند.
مدیرعامل با پادرمیانی از بازیکنان تیمش خواســت که به 
اعتصاب خود پایان دهند اما نه تنها این اتفاق مشکلی را حل 
نکرد بلکه خبر عدم موافقت مجموعه مدیریتی گروه پدیده 

با ادامه تیمداری در رقابت های لیگ برتر شــوکی جدید به 
مجموعه باشگاه فوتبال وارد کرد تا همه چیز به حالت ابهام 

کامل فرو برود.
*استعفای بی فرجام

مدیرعامل باشــگاه که تصور می کرد مشــکل اصلی به او 

برمی گردد اســتعفای خود را تقدیم هیئت مدیره کرد اما 
مخالفت با استعفای حمیدرضا کریمویی نشان داد که هیئت 
مدیره باشگاه پدیده و مسئولان استان موافق کنار رفتن او 
نیستند به همین دلیل کریمویی به فعالیت خود همچنان 
ادامه داد اما مشکل بی پولی همچنان پابرجا بود تا نگرانی ها 

و بیم و امیدها باقی بماند.
*کسر شش امتیاز دوم؟

در کنار بحران بی پولی ماجرای شکایت پراهیچ هم مزید بر 
علت شد. این بازیکن که نزدیک به چهل روز پیش تصمیم 

داشت حکم کسر دومین شش امتیاز از مجموع امتیازهای 
پدیده را اجرایی کند با پادرمیانی مدیرعامل باشگاه مدت 45 
روز به باشگاه مهلت داد تا طلب خود را دریافت کند اما در این 
مدت هیچ اتفاقی برای وصول بدهی اش رقم نخورد به همین 
دلیل چنانچه تا پنج روز دیگر بدهی او پرداخت نشود خطر 

کسر دومین شش امتیاز هم از این مجموعه جدی است.
نکته جالب توجه اینجا بود که مدیران استان همانند رئیس 
کمیته تعیین وضعیت بازیکنان فدراسیون فوتبال هم به این 
مسئله بی تفاوت بودند و اصلا در جریان چنین خبری نبودند 
اما محمد مهدی برادران و ســعید فتاحی در گفت و گو با 
خبرنگار قدس این خبر را تائید کردند تا مشخص شود خطر 

کسر امتیاز از باشگاه پدیده کاملا جدی است.
*ورود شکوهی

تنها خبر امیدوار کننده ای که در این میان منتشــر شــد 
انتخاب رئیس جدید هیئت مدیره باشگاه پدیده بود. اعضای 
ســتاد تدبیر به جای زارع صفت تصمیم گرفتند حســین 
شکوهی مدیرکل ســابق تربیت بدنی خراســان رضوی را 
انتخاب کنند تا وی به عنوان رئیــس هیئت مدیره فعالیت 

خود را در این مجموعه آغاز کند.
انتخاب حسین شکوهی کور ســوی امیدی بود برای اهالی 
فوتبال تا شــاید بحران پدیده پایان یابد. حسین شکوهی 
پس از انتخاب به عنوان رئیــس هیئت مدیره در گفت و گو 
با خبرنگار قدس اعلام کرد : روز چهارشنبه در جلسه هیئت 
مدیره شــرکت می کنم و در جریان تمامــی اتفاقات قرار 
می گیرم و تمام تلاش خود را به کار می بندم تا مشــکلات 

موجود برطرف شود.
*رئیس هیئت فوتبال خراسان رضوی: تلاش می کنیم 

پدیده منحل نشود
محمد مهدی برادران در گفت و گو با خبرنگار قدس گفت: 
من امیدوارم مدیران ارشــد گروه پدیده در تصمیم خود در 
حوزه تیمداری در لیگ برتر تجدید نظر کنند.در حال حاضر 
با مهاجری و مســئولان این تیم تماس داشتم که به شدت 

نسبت به برخی اتفاقات نگران هستند.
وی در ادامه توضیح داد : قطعا مدیران استان به ویژه استاندار 
خراســان رضوی اجازه نخواهد داد که ایــن تیم از گردونه 
رقابت های لیگ برتر خارج شــود، امــا چنانچه تصمیم به 
انصراف از تیمداری باشد راه حل های دیگر را در دستور کار 

قرار خواهیم داد تا پدیده منحل نشود.

اعتصاب استقلال خوزستان شکست
ورزش: بازیکنان تیم فوتبال استقلال خوزستان در تمرین این تیم حاضر شدند. 
تمرینات تیم فوتبال استقلال خوزســتان بعد از اینکه 5 روز به دلیل اعتصاب 
بازیکنان برگزار نشده بود از دیروز دوباره از ســرگرفته شد.بازیکنان استقلال 
خوزستان به دلیل مشکلات مالی باشگاه و عدم دریافت مطالبات شان در تمرینات 
شرکت نمی کردند.تیم فوتبال استقلال خوزستان باید در چارچوب هفته بیست و 

چهارم لیگ برتر روز شنبه پیش رو در تهران با پرسپولیس مصاف کند.

محرومان هفته بیست وچهارم لیگ برتر
ورزش:کمیته مسابقات اسامی محرومان هفته بیســت و چهارم لیگ برتر 
فوتبال را اعلام کرد. سیدجلال حسینی پرســپولیس/ علی کریمی سپاهان 
اصفهان/ مگنو باتیستا صنعت نفت آبادان/ سامان آقا زمانی، عیسی آل کثیر 
نفت تهران/ امید خالدی، سایپا/ امیر قلعه نویی و سعید آلویی) کادرفنی ذوب 

آهن(/ جری ساناک، مربی  استقلال
هفته بیست و چهارم لیگ برتر جمعه 4 و شنبه 5 اسفند برگزار می شود.

قلعه نویی: برای صعود 6 امتیاز دیگر می خواهیم
ورزش: امیر قلعه نویی بعد از پیروزی 2 بر صفر تیم فوتبال ذوب  آهن مقابل 
لوکوموتیو ازبکستان در پاسخ به این سؤال که »تیمش چقدر شانس صعود از 
گروه B لیگ قهرمانان را دارد؟«، عنوان کرد: من تأکید می کنم که در گروه 
مرگ قرار داریم، اما ذوب آهن چند شاخصه خوب دارد. بازیکنان این تیم تجربه 
آســیایی دارند و در این رقابت ها راحت تر بازی می کنند. ما الان چهار امتیاز 
داریم و بسیار امیدوار به صعود هستیم. خیلی مهم بود که در این بازی برنده 
از میدان بیرون بیاییم و اگر این اتفاق نمی افتاد و حتی مساوی هم می کردیم 
شــانس مان را برای صعود از دســت می دادیم. اعتقادم این اســت که اگر از 

بازی های آینده مان 6 امتیاز بگیریم، صعودمان قطعی است.

دوری  2 ماهه دژاگه از میادین 
ورزش: سایت »ناتینگهام پست« خبر داد اشکان دژاگه که اخیراً در تمرینات 
تیم فوتبال ناتینگهام فارست از ناحیه زانو آسیب دیده بود، مورد عمل جراحی 

قرار گرفته و انتظار می رود به مدت 2 ماه به دور از میادین باشد.
دژاگه 31 ســاله که پس از پیوســتنش بــه ناتینگهام فارســت در پنجره 
نقل وانتقالات زمستانی اخیر، تنها یک بازی   برای این تیم انجام داده بود، بدین 

ترتیب تا ماه آوریل قادر به همراهی این تیم دسته اولی انگلیس نخواهد بود.

فوتبال خریدنی نیست
شکست طرح نفتی سعودی در لالیگا 

ورزش:در ابتدای پنجره نقل و انتقالات زمستانی در قاره آسیا خبر جنجالی انتقال 
۹ بازیکن ملی پوش سعودی به لیگ های دسته اول و دوم اسپانیا همه رسانه ها را فرا 
گرفت. تحلیل های متفاوتی از این انتقال دسته جمعی سعودی ها به لالیگا و لیگ 
دسته اول اسپانیا شد و مهم ترین نکته انتقال آن ها با دلارهای نفتی سعودی ها 
برای همه آشکار بود. اکنون با گذشت یک ماه از این انتقال پولی و نفتی خبرها 
حاکی از شکست بزرگ سعودی ها است. روزنامه الشرق قطر دیروز گزارشی را 
نوشت که این ۹ بازیکن عربستانی با گذشت  بیش از یک ماه از این انتقال حتی 
یک ثانیه نیز برای تیمشان بازی نکردند و در لیست اولیه تیمشان قرار نمی گیرند.

به نظر می رسد این سفر سعودی ها به اسپانیا با شکست بزرگی مواجه شده و برای 
آن ها درس بزرگی شد که فوتبال خریدنی نیست. سالم الدوسری، بازیکن تیم 
ملی عربستان و عضو باشگاه الهلال بهترین بازیکن سعودی ها در این لیست ۹ نفره 
است که به باشگاه ویارئال منتقل شد ولی در چهار بازی اخیر ویارئال حتی یک بار 

هم در لیست اولیه تیمش قرار نگرفته است.

علیپور برترین بازیکن هفته اول لیگ 
قهرمانان آسیا

ورزش:در نظرسنجی ســایت گل مخاطبان مهاجم پرسپولیس را به عنوان 
برترین بازیکن هفته اول لیگ قهرمانان آســیا انتخاب کردند. در نظرسنجی 
سایت گل علی علیپور به عنوان یکی از نامزدهای برترین بازیکن هفته اول لیگ 
قهرمانان آسیا قرار داشــت و در پایان مخاطبان او را به عنوان برترین بازیکن 
انتخاب کردند.علیپور در برتری 3 بر صفر پرســپولیس مقابل نسف قارشی 

ازبکستان موفق شد دبل کند و بازی درخشانی از خود به نمایش گذاشت.

برانکو: در دوره قبل مصدوم و محروم 
نداشتیم، فینالیست آسیا می شدیم

ورزش: برانکــو درباره اینکه چــرا تیم های ایرانــی در دوره جدید لیگ 
قهرمانان ناموفق بوده اند،افزود: در آسیا همه تیم ها قوی شده اند. در دوره 
گذشته ما به نیمه نهایی رســیده ایم و اگر چند مصدوم و محروم نداشتیم  
می توانســتیم حتی به فینال هم برویم اما الان 4 تیــم ایرانی که در این 
رقابت ها هستند شانس خوبی برای موفقیت دارند. ما در لیگ ایران بازی ها 
را خوب آغاز کردیم و این تجربه می تواند در لیــگ قهرمانان به ما کمک 
کند. ما 40 میلیون هوادار داریم و باید به خاطر آنها همیشه برنده باشیم.
مسابقات آسان نیست اما ما به دنبال موفقیت هســتیم. هر چند که همه 

حریفان ما قوی و خوب هستند.

ضد حمله

عصر طارمی
پیروزی ذوب آهن و شکست تراکتورسازی

ورزش: هفتــه دوم لیــگ قهرمانان آســیا با پیــروزی ذوب آهن و شکســت 
تراکتورسازی در روز دوشنبه آغاز شد. ذوب آهن اصفهان و لوکوموتیو تاشکند از 
ساعت 16 در ورزشگاه فولادشهر اصفهان به دیدار هم رفتند  که  بازی با نتیجه 
2 بر صفر به سود ذوب آهن به پایان رسید. لوکوموتیو در بازی اول خود 5 بر صفر 
تیم الوحده امارات را شکست داده بود. با این برد ذوب آهن 3 امتیازی شد ولی به 

دلیل تفاضل گل کمتر در رده سوم جدول باقی ماند.
تیم های الغرافه قطر و تراکتور سازی ایران هم در گروه A لیگ قهرمانان آسیا از 
ساعت 1۸:30 در ورزشگاه جاسم بن ثانی دوحه به مصاف یکدیگر رفته بودند که 

این دیدار با نتیجه سه بر صفر به سود تیم میزبان به پایان رسید.
گل های تیم الغرافه توسط مهدی طارمی در دقایق 11 و ۹4 و گریکوف سیهمه 

)گل به خودی( در دقیقه 21 به ثمر رسید.

شمسایی: فوتسال نباید جاوید را از دست بدهد
ایسنا: وحید شمسایی در خصوص برخی حاشیه های به وجود آمده برای تیم ملی 
فوتسال پس از  قهرمانی تیم ملی در جام ملت ها از جمله ناراحتی جاوید و احتمال 
خداحافظی اش و خداحافظی فرهاد توکلی اظهار داشــت: وقتی درباره بازیکنی 
مثل مهدی جاوید صحبت می شــود، از یک بازیکن توانمند، ارزشمند و بزرگ 
حرف می زنیم. مطمئنا برای این بازیکن هزینه شده و رفتنش، فوتسال را متضرر 
می کند. جاوید ستاره ای است که به بلوغ رسیده و در اوج قرار دارد. همچنین فرهاد 
توکلی بازیکن ارزشمندی است. شنیدم احمد اسماعیل پور هم مطلبی در صفحه 
شخصی اش نوشته و او هم ناراحت است. به هر حال این مسائل، ما را هم ناراحت 
می کند. این بازیکنان برای فوتسال ایران تاثیرگذار بودند و در بعد بین المللی به 
کمک فوتسال ایران آمدند. باید دید رفتنشان چه دلیلی دارد. تیم ملی وظیفه دارد 
ملی پوشان را لای پر قو نگه دارد. من همین جا اعلام می کنم که اگر جام جهانی 

بعدی، شش ماه دیگر برگزار می شد، ایران می توانست فینال را ببیند. 
۱۰
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ورزشـــی

ورزش: تیــم ملی فوتبــال ایران تا جــام جهانی 
201۸ روســیه، هشــت دیدار تدارکاتــی برگزار 
می کند که تنها تیم ملی تونس موفق به اخذ مجوز 
حضور در جام جهانی شــده است و تیم های لیبی، 
الجزایر، سوریه، ازبکستان، ترکیه، یونان و لیتوانی 
در این رقابت ها جایی ندارند. دبیرکل فدراســیون 
فوتبال در حالی از دیدار ایران با تیم های با کیفیت 
صحبت کرده که نگاهی به رقبای عربســتان، کره 
جنوبی، ژاپن و اســترالیا موجب تعجب هواداران 
تیم ملی می شود که اگر این تیم ها جزو تیم های با 
کیفیت هستند، پس تیم های مانند آلمان، فرانسه، 
برزیل و آرژانتین در کدام دسته قرار می گیرند. در 
حال حاضر سه تیم پرتغال، اســپانیا و مراکش در 
رده بندی فیفا به ترتیب در رده بندی فیفا ســوم، 
ششــم و چهل و دوم هســتند. بــرای درک بهتر 
کیفیت آماده ســازی تیم ملی در مقایسه با سایر 
کشورهای آســیایی، نگاهی به  بازی های دوستانه 
این پنج کشــور می اندازیم. البته هنوز دیدارهای 
تدارکاتی اکثر کشــورها به تایید فیفا نرسیده اما 
کیفیت بازی های اخیر تیم هایی مانند عربســتان، 

ژاپن، کره جنوبی گویای این است که این کشورها 
بازی های تدارکاتــی بهتری برای تیم های خود در 
نظر گرفته اند و با حداکثــر آمادگی به جام جهانی 
می روند. در واقع این کشورها از تمام ظرفیت های 
خود برای آماده ســازی تیم ملی شــان اســتفاده 

می کنند.

عربستان
گروه A جام جهانی: روسیه، اروگوئه، مصر

دیدارهای تدارکاتی برگزار شده: پرتغال، بلغارستان، 
غنا، جامائیکا، لتونی

دیدارهــای تدارکاتی پیــش رو: مولــداوی، عراق، 
اوکراین، بلژیک، سنگال، آلمان، فرانسه، برزیل

 ژاپن
گروه H  جام جهانی: کلمبیا، سنگال، لهستان
دیدارهای تدارکاتی برگزار شده: برزیل، بلژیک

دیدارهای تدارکاتی پیش رو: مالی، اوکراین، سوییس، 
پاراگوئه

کره جنوبی
گروه F جام جهانی: سوئد، مکزیک، آلمان

دیدارهای تدارکاتی برگزار شــده: مراکش، کلمبیا، 
صربستان، مولداوی

دیدارهای تدارکاتی پیش رو: لهستان، ایرلند شمالی
 استرالیا

گروه C جام جهانی: فرانسه، دانمارک، پرو
دیدارهای تدارکاتی برگزار شــده: ســوریه )2 بار( و 

هندوراس )2 بار( در پلی آف جام جهانی(.
دیدارهای تدارکاتی پیش رو: کلمبیا، نروژ

ایران
گروه B جام جهانی: مراکش، اسپانیا، پرتغال

دیدارهای تدارکاتی برگزار شــده: توگو، روســیه، 
پاناما، ونزوئلا

دیدارهای تدارکاتی پیش رو: لیبی، تونس، الجزایر، 
سوریه، ازبکستان، ترکیه، یونان، لیتوانی

ایران در حالی توانســته چند بازی نسبتا معمولی 
با تیم هایی مانند روســیه، تونس، الجزایر، ترکیه 
و یونــان هماهنگ کند که از رابطه های شــخصی 
کی روش استفاده شــده و فقط بازی با کشورهای 
سوریه و ازبکســتان از کانال فدراسیون هماهنگ 

شده است.

تدارکات آسیا برای جام جهانی؛ ایران مقابل بی آزارها
تلگرامی

    روبن سمدو، مدافع پرتغالی ویارئال، به خاطر آدم ربایی و دزدی، 
برای سومین بار در چند ماه گذشته دستگیر شد.

    راکیتیچ ستاره کروات بارسلونا ضمن تمجید از مسی عنوان کرد 
که او برای حفظ آمادگی بدنی خود نیاز چندانی به بدنسازی ندارد.

    درگیری بین گواردیولا و مربی ویگان سوژه اصلی رسانه ها بود اما 
تصاویر تلویزیونی نشان می دهند که آگوئرو، ستاره آرژانتینی سیتی 
نیز پس از اتمام بازی با یکی از هواداران ویگان درگیری فیزیکی پیدا 

کرده است.
    پدرو، هافبک چلســی معتقد است که مسی بهترین است ولی 

شکست ناپذیر نیست.
    قلعه نویی تنها مربي است که با 4 تیم در لیگ قهرمانان شرکت 

کرد.
    وبسایت گل مدعی شد که کلودیو مارکیزیو، هافبک یوونتوس 

در آستانه ترک این باشگاه قرار دارد.
    آرسنال به طور رسمی اعلام کرده است که قراردادش را با امارات 
)Emirates( برای پنج فصل دیگر تمدید کرده است. قرارداد جدید 
که تا پایان فصل 2024- 2023 اعتبــار دارد بیش از 200 میلیون 

پوند ارزش دارد.
    شصت و شش هزار نفر از مردم ایسلند برای جام جهانی 201۸ 

تقاضای خرید بلیت داده اند این یعنی 20 درصد مردم این کشور.
    اشلی یانگ، هافبک منچســتریونایتد معتقد است که تیمش 

پتانسیل کسب قهرمانی چمپیونزلیگ را دارد.
   محمد صلاح، ستاره لیورپول به تمجید از یورگن کلوپ پرداخت و مدعی 

شد که تاکتیک های کلوپ باعث شده تا او در چنین فرمی قرار بگیرد.



امروز فيناليست هاى ليگ برتر واليبال مشخص مى شوند

جنگ ستارگان روى تور

 واليبال  ورزش  مرحله نيمه نهايى ليگ برتر واليبال  
با برگزارى ديدار بين تيم هاى بانك ســرمايه با پيكان و 

شهردارى تبريز با خاتم اردكان آغاز مى شود.

*تكميل شگفتى ها؟
در نخســتين ديدار مرحله نيمه نهايى امروز از ســاعت 
16 و در سالن شهيد اقدمى تيم شهردارى تبريز ميزبان 
خاتم اردكان است. تبريزى ها كه دور گروهى را با كسب 
44 امتياز و ايستادن در جايگاه سومى به پايان رساندند 
موفق شدند در مرحله نخست پلى آف تيم كاله مازندران 
كه جايگاه ششم دور گروهى را كسب كرده بود در دو ديدار 
متوالى شكست دهند و پا به نيمه نهايى بگذارند. در مقابل 
خاتم اردكان با صعود به جمع چهار تيم پايانى بزرگ ترين 
شگفتى اين فصل را رقم زد چرا كه آن ها در مرحله قبل 
توانســتند با وجود آن كه در رده هفتم دور گروهى قرار 
داشــتند برابر تيم رده دومى ســايپا در هر دو ديدار به 

پيروزى برسند و با حذف نارنجى پوشان براى تبريزى ها 
خط و نشان بكشند.

اين دو تيم در دور گروهى دو بار با هم بازى كردند كه 
ســهم هر دو تيم يك پيروزى بوده است. در دور رفت 
شــهردارى تبريز در بازى خانگى موفق به شكست سه 
بر يك خاتم شد و شــاگردان عباسعلى ميرحسينى در 
ديدار برگشــت در 27 ديماه تبريزى ها را در اردكان 
سه بر صفر شكســت دادند و نتيجه دور رفت را جبران 

كردند.
*نبرد دائمى

در ديگر ديدار مرحله نيمه نهايى كه از ساعت 18 و در خانه 
واليبال برگزار مى شــود تيم بانك سرمايه به مصاف تيم 
پيكان تهران مى رود. بانك سرمايه كه از ابتدا تا انتهاى دور 
گروهى در صدر جدول قرار داشت و به هيچ تيمى اجازه 
نزديك شدن به رده نخست را نداد در مرحله نخست پلى 
آف برابر هاوش گنبد رده هشتمى كار سختى نداشت و با 

كســب دو پيروزى برابر نماينده گنبد راهى مرحله نيمه 
نهايى شد و اميدوار اســت با شكست پيكان ضمن صعود 
براى سومين بار پياپى به ديدار پايانى عنوان قهرمانيش را 
نيز تكرار كند. در ديگر سو تيم پيكان تهران كه دور گروهى 
را با كسب جايگاه پنجمى به پايان رساند در مرحله قبل در 
دو ديدار دشوار برابر شهردارى ورامين به پيروزى رسيد و 
بايد در ديدارى كه حكم فينال زودرس را دارد به مصاف 

ستاره هاى بانك سرمايه برود.
شــاگردان مرتضى عهدى اميدوارند ضمــن جبران دو 
شكســت دور گروهى برابر بانكى ها و نيز باخت در فينال 
سال گذشته برابر اين تيم گام به ديدار پايانى اين فصل از 

رقابت هاى ليگ برتر واليبال بگذارند. 
دو تيم پيكان و بانك ســرمايه در ديدار نهايى دو سال 
گذشــته اين رقابت ها حريف يكديگر بودند و امســال 
براى نخســتين بار در مرحله نيمــه نهايى حريف هم 

شدند .

 تيراندازى با كمان معلولان
جايزه بهترين ورزشكار سال براى بانوى 

ايرانى
ورزش:  زهرا نعمتى بهترين ورزشــكار معلــول تيراندازى با كمان 
جهان شد. نعمتى در ميان پنج كانديداى بخش پارا تير و كمان از 5 
كشور جهان، با اختلاف راى بالا به عنوان بهترين ورزشكار سال 2017 
انتخاب شد. اين بانوى ايرانى سال گذشته موفق شد هم در المپيك 

و هم در پارالمپيك شركت كند و پرچم دار كاروان ايران در ريو بود.

كماندار ايران طلاى خود را تقديم 
سردار سليمانى كرد

ورزش:  سيد ابوالفضل حســينى كه توانست نخستين مدال ريكرو 
(تيراندازى با كمان) تيمى مســابقات جهانى آمريــكا را براى ايران 
به ارمغان بياورد، مدال طلاى خود را به ســردار قاســم سليمانى و 
زائران اربعين تقديم كرد. تيم ريكرو جوانان ايران در فينال مسابقات 
تيراندازى با كمان داخل ســالن قهرمانى جهــان در آمريكا مقابل 
اوكراين با تركيب ابوالفضل حســينى، كيان مرادى و رضا شبانى با 

نتيجه 5 بر 4 به برترى رسيد و قهرمان شد.

واليبال ساحلى به المپيك 2024 مى رسد 
ورزش سه: رئيس فدراســيون واليبال گفت: جذب مربى خارجى براى 
واليبال ساحلى و تيم ملى بانوان در دســتور كار قرار دارد. احمد ضيايى 
گفت: ناظرهاى جهانى اقرار كردند كه 48 ساعت زودتر تمهيدات براى 

برگزارى تور جهانى سه ستاره كيش آماده شده است.
 وى   گفت: در اول راه ساحلى هستيم، ســال هاى گذشته هم حركات 
خوبى انجام شده است اما برگزارى مسابقات 3 ستاره تور جهانى رهاورد 
خوبى براى واليبال ساحلى كشورمان ندارد. براى سال هاى آتى به صورت 
منطقه اى ميزبان مسابقات ساحلى خواهيم بود. وى گفت: فرقى نمى كند 
در المپيك، جهانى و آســيايى، همه جا مى توانيم حضور موفقى داشته 
باشيم. دنبال اين هستيم كه رقابت هاى كارآمدترى برگزار كنيم تا هم 
بازيكنان در تورهاى بين المللى براى بالا بردن رنكينگ خود شركت كنند 
و هم مسابقات داخلى به كارمان بيايد. وى گفت: هر چقدر بچه ها تلاش 
بيشترى داشته باشند، نتيجه بهترى خواهيم گرفت. برنامه ريزى داريم 
كه در المپيك نماينده داشته باشيم. بهترين اتفاق جهانى براى هر رشته 
ورزشى حضور در المپيك است. بعيد مى دانم به المپيك 2020 برسيم 

ولى براى حضور در المپيك 2024 بايد از هم اكنون برنامه ريزى كنيم.

خبر

چهارشنبه 2 اسفند  ليگ اروپا
 زسكامسكو - ستاره سرخ بلگراد

 ساعت: 20:30 زنده از شبكه ورزش

چهارشنبه 2 اسفند  ليگ قهرمانان اروپا
 شاختار - آاس رم

 ساعت: 23:15 زنده از شبكه ورزش

چهارشنبه 2 اسفند  ليگ قهرمانان اروپا
 سويا - منچستريونايتد

 ساعت: 23:15 زنده از شبكه سه

پنجشنبه 3 اسفند   ليگ اروپا
 لوكوموتيو مسكو - نيس

 ساعت: 19:30 زنده از شبكه ورزش

 پنجشنبه 3 اسفند ليگ اروپا
 آرسنال - اوسترشوند

 ساعت: 23:35 زنده از شبكه سه

 اسپانيا - لاليگا
 ختافه 3 - 0 سلتاويگو

ايتاليا - سرى آ
 لاتزيو 2 - 0 هلاس ورونا

آلمان - بوندسليگا
 فرانكفورت 2 - 1 لايپزيش

جام حذفى انگليس - يك هشتم نهايى
 ويگان 1 - 0 منچسترسيتى

ميز نتايج

ورزش در سيما
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مسابقات واليبال
 دهه فجر كاركنان

 آستان قدس رضوى در پايان راه
ورزش: مسابقات واليبال كاركنان آستان قدس رضوى به فينال خود 

رسيد.  رئيس هيئت واليبال موسسه تربيت بدنى آستان قدس رضوى در 
گفت وگو با پايگاه خبرى روابط عمومى اين موسسه گفت : مرحله مقدماتى 
اين مسابقات كه با حضور 10 تيم در بزرگداشت دهه فجر انقلاب اسلامى 
از هفته گذشته آغاز شده بود با معرفى تيم هاى صعود كننده به مرحله 
نيمه نهايى به پايان رســيد. محمد چراغچى افزود : امروز ديدارهاى 

فينال و رده بندى اين مســابقات را برگزار مى كنيم . تيم هاى 
حاضر در اين مســابقات از كاركنان اداره مركزى و اماكن 

متبركه رضوى هستند كه رقابت جالب توجهى را 
با يكديگر داشتند.

كميته ملى المپيك 
پولدار شد

مهر: يكى از مهمتريــن اقدامات رضا صالحى اميــرى در كميته ملى 
المپيك، رايزنى با سازمان برنامه ريزى و بودجه كشور براى تخصيص سريعتر 

و بيشــتر بخش باقى مانده اين كميته بوده كه نتايج خوبى هم به همراه داشته 
است. اين كميته كه پيش از برگزارى انتخابات 25 دى ماه كمتر از نيمى از بودجه 
خود را دريافت كرده بود، طى هفته هاى گذشــته بخش ديگرى از بودجه مصوب 
ابلاغى امســال را دريافت كرد ضمن اينكه تخصيص بخش باقى مانده بودجه نيز 

انجام شده و در همين روزها در اختيار كميته قرار مى گيرد. 
فدراســيون ها تا پيش از اين 38 درصد بودجه خــود را از محل كميته ملى 

المپيك دريافت كرده بودند و قرار اســت 42 درصد ديگر بودجه آنها از 
محل اعتبارات جديدى كه در اختيار اين كميته قرار گرفته است، به 

حساب شان واريز شود. بر اين اساس سقف پرداختى كميته 
ملى المپيك به فدراسيون ها از محل بودجه سال 

جارى به 80 درصد مى رسد.

حدادى: از تيم 
ملى بسكتبال قهر نكرده 

بودم
ورزش سه: سنتر تيم ملى بسكتبال ايران گفت: اميدوارم بتوانيم به جام 

جهانى صعود كنيم و در آنجا هم بدرخشــيم.  حامد حدادى گفت: سيســتم 
جديد برگزارى مسابقات براى ايران بسيار خوب است. ما اين شانس را داريم كه 
در چند بازى ميزبان باشيم. ان شاءاالله بتوانيم صعود كنيم و در نهايت به جام جهانى 
هم بدرخشــيم. وى گفت: من بار قبلى وقتى به ايران آمدم، آقاى مشحون رئيس 
فدراسيون بســكتبال بود. طبق صحبت هايى كه داشتيم، قرار شد من به عراق 

نروم و براى بازى دوم مقابل قطر در تهران بمانم. متاسفانه از شانس بد من آن 
بازى به عراق با باخت ايران همراه بود كه باعث شد برخى تصور كنند 

من از قصد با تيم ملى نرفتم. وى درباره اينكه تا چه زمانى در تيم 
ملى هست، گفت: من فعلا هستم و فكر خداحافظى 

نمى كنم.
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ورزش: جنارو گتوزو همان صبح روز 28 نوامبر در مراســم معارفه به عنوان مربى 
جديد روسونرى مقابل دوربين هاى تلويزيونى و خبرنگاران در ميلانلو حرفش را زده 
بود. گتوزو گفته بود كه براى فوتبال بازى كردن بايد زحمت و سختى كشيد. « اين 
پيراهن سنگينى خودش را دارد. نبايد DNA ميلان را از دست داد. بايد به اين تيم 
احساس تعلق كرد. من مطمئن هستم كه اين بازيكنان  مى توانند نتيجه بگيرند. 

براى اينكه در سن سيرو خوب بازى كنيم، بايد از هرنظر آماده باشيم».
او چهار مفهوم ساده را كه درعرض سه ماه حضورش روى نيمكت اين تيم به چهار 
اصل قدرت اين تيم تبديل شــده اند، به زبان آورد. حالا ميلان گتوزو در ده بازى 
اخير خود حتى يك شكست را هم متحمل نشــده و با اعتماد به نفس بالا منتظر 
ديدارهاى بعدى نشسته است.  گتوزو كارش را از همين زحمت و سختى كشيدن 
بازيكنان آغاز كرد. تمرينات ميلان از اولين روز ورود او به تيم فشرده تر و دشوارتر 
شدند و دستور داد كه بيشتر روى آمادگى جســمانى بازيكنان كار شود. در زمان 
مونتلا اين تيم بيشتر تمرين با توپ را در دستور كار داشت.  اما جهش اصلى در طرز 
فكر بازيكنان اتفاق افتاده است. دربى كوپا ايتاليا به ميلان اعتماد به نفس داد و با 
تساوى در فلورانس بازيكنان ميلان يادگرفتند كه چطور انرژى خود را ذخيره كنند 
و جبران بازى باخته با پيروزى در برابر كاليارى ثابت كرد آن شخصيتى كه بارها در 
نيم فصل اول از ميلان سلب شده بود، دوباره نزد بازيكنان اين تيم بازگشته است. 
پيروزى برابر لاتزيو كه اولين برد ميلان برابر يكى از حريفان اصلى دراين ليگ به 
شــمار مى رفت، كار را تكميل كرد. حالا ميلان يك تيم واقعى است كه مى داند 

چه زمانى بايد به حريف خود يورش ببرد.  گتوزو گفته بود بازيكنانش مى توانند 
عملكرد خوبى در زمين داشته باشند. او تيمى را از مونته لا تحويل گرفت كه خيلى 
ضعيف تر از حد انتظارها بازى مى كرد و با اعمال تغييرات درست ميلان را 
زنده كرد. حالا نيمى از مهره هاى روسونرى به تاثير تغييراتى كه 
او در اين تيم ايجاد كرده معترف هستند. نكته آخر اينكه وقتى 
گتوزو ســكان هدايت اين تيم را در دســت گرفت، ميلان از دو 

از رقابــت هــاى ماه قبل حتى در يك مسابقه 
ســن ســيرو سرى A در ورزشگاه 

ز  و اگرچــه نشــده بــود. پير
روسونرى 

بــا  هنــوز 
تيمــى  ريتــم 

كه خود گتــوزو در آن 
بازى مى كــرد، فاصله زيادى 
دارنــد ولى عملكــرد او در 
اين مدت وعــده روزهاى 

روشــنى در جوزپه مه 
آتزا به هواداران ميلان 

مى دهد.

رد پاى غيرت و تعصب در بازى روسونرى

ميلان در مشت «گتوزو»
 براى ديدار مقابل سويا در ليگ قهرمانان

مصدوميت ستاره ها، دغدغه 
جديد مورينيو

امين غلام نژاد: ژوزه مورينيو مربى منچستريونايتد اميدوار است كه 
برخى از بازيكنان كليدى اين تيم براى بازى رفت امشب برابر سويا 
در مرحله يك هشتم نهايى ليگ قهرمانان از مصدوميت رهايى يابند. 
يونايتد شنبه گذشته با عبور از ســد هادرزفيلد تاون به مرحله يك 
چهارم نهايى جام حذفى انگليس رسيد و اين درحالى بود كه شياطين 
بازيكنانى همچون راشفورد، اررا، روخو، فيل جونز، والنسيا، بليند، فلاينى و 
ايبراهيموويچ را به دليل مصدوميت و پل پوگبا را به خاطر بيمارى در اختيار 
نداشتند.  مورينيو گفت كه داويد دخئا تنها بازيكنى بوده كه براى دور پنجم جام 
حذفى استراحت كرده و او مجبور شده هميلتون و گومس جوان را براى جبران 
كمبود بازيكن روى نيمكت به جمع بازيكنان تيمش اضافه كند.« فكر مى كنم 
مى توانيم چند بازيكن مصدوم را براى چهارشنبه در تيم داشته باشيم. راشفورد، 
اررا و والنسيا شانس دارند. اما در مورد پوگبا مطمئن نيستم» جونز، روخو، فلاينى 
و زلاتان به گفته مربى پرتغالى بعيد است براى ديدار با سويا آماده باشند و در اين 
شرايط يونايتد تنها اسمالينگ، ليندلوف و بيلى را كه بعد از سه ماه و نيم در ديدار 
با هادرزفيلد به تركيب تيم بازگشته، به عنوان تنها بازيكنان آماده در قلب خط 
دفاع در اختيار دارد. به عبارتى ديگر دراين مقطع حساس از فصل شياطين سرخ 
بازيكنان  كليدى اش را در تركيب خود ندارد. يونايتد چهار روز بعد از بازى امشب 

در اسپانيا، نبرد دشوارى با چلسى در ليگ برتر در اولدترافورد خواهد داشت. 

بود. گتوزو گفته بود كه براى فوتبال بازى كردن بايد زحمت و سختى كشيد. « اين 
 ميلان را از دست داد. بايد به اين تيم 
احساس تعلق كرد. من مطمئن هستم كه اين بازيكنان  مى توانند نتيجه بگيرند. 

او چهار مفهوم ساده را كه درعرض سه ماه حضورش روى نيمكت اين تيم به چهار 
اصل قدرت اين تيم تبديل شــده اند، به زبان آورد. حالا ميلان گتوزو در ده بازى 
اخير خود حتى يك شكست را هم متحمل نشــده و با اعتماد به نفس بالا منتظر 
ديدارهاى بعدى نشسته است.  گتوزو كارش را از همين زحمت و سختى كشيدن 
بازيكنان آغاز كرد. تمرينات ميلان از اولين روز ورود او به تيم فشرده تر و دشوارتر 
شدند و دستور داد كه بيشتر روى آمادگى جســمانى بازيكنان كار شود. در زمان 
مونتلا اين تيم بيشتر تمرين با توپ را در دستور كار داشت.  اما جهش اصلى در طرز 
فكر بازيكنان اتفاق افتاده است. دربى كوپا ايتاليا به ميلان اعتماد به نفس داد و با 
تساوى در فلورانس بازيكنان ميلان يادگرفتند كه چطور انرژى خود را ذخيره كنند 
و جبران بازى باخته با پيروزى در برابر كاليارى ثابت كرد آن شخصيتى كه بارها در 
نيم فصل اول از ميلان سلب شده بود، دوباره نزد بازيكنان اين تيم بازگشته است. 
پيروزى برابر لاتزيو كه اولين برد ميلان برابر يكى از حريفان اصلى دراين ليگ به 
شــمار مى رفت، كار را تكميل كرد. حالا ميلان يك تيم واقعى است كه مى داند 

ضعيف تر از حد انتظارها بازى مى كرد و با اعمال تغييرات درست ميلان را 
زنده كرد. حالا نيمى از مهره هاى روسونرى به تاثير تغييراتى كه 
او در اين تيم ايجاد كرده معترف هستند. نكته آخر اينكه وقتى 
گتوزو ســكان هدايت اين تيم را در دســت گرفت، ميلان از دو 

از رقابــت هــاى ماه قبل حتى در يك مسابقه 
در ورزشگاه  A سرىA سرىA ســن ســيرو

ز  و اگرچــه نشــده بــود. پير
روسونرى 

بــا  هنــوز 
تيمــى  ريتــم 

كه خود گتــوزو در آن 
بازى مى كــرد، فاصله زيادى 
دارنــد ولى عملكــرد او در 
اين مدت وعــده روزهاى 

روشــنى در جوزپه مه 
آتزا به هواداران ميلان 

مى دهد.

امين غلام نژاد: 
برخى از بازيكنان كليدى اين تيم براى بازى رفت امشب برابر سويا 
در مرحله يك هشتم نهايى ليگ قهرمانان از مصدوميت رهايى يابند. 
يونايتد شنبه گذشته با عبور از ســد هادرزفيلد تاون به مرحله يك 
چهارم نهايى جام حذفى انگليس رسيد و اين درحالى بود كه شياطين 
بازيكنانى همچون راشفورد، اررا، روخو، فيل جونز، والنسيا، بليند، فلاينى و 
ايبراهيموويچ را به دليل مصدوميت و پل پوگبا را به خاطر بيمارى در اختيار 
نداشتند.  مورينيو گفت كه داويد دخئا تنها بازيكنى بوده كه براى دور پنجم جام 
حذفى استراحت كرده و او مجبور شده هميلتون و گومس جوان را براى جبران 
كمبود بازيكن روى نيمكت به جمع بازيكنان تيمش اضافه كند.« فكر مى كنم 
مى توانيم چند بازيكن مصدوم را براى چهارشنبه در تيم داشته باشيم. راشفورد، 
اررا و والنسيا شانس دارند. اما در مورد پوگبا مطمئن نيستم» جونز، روخو، فلاينى 
و زلاتان به گفته مربى پرتغالى بعيد است براى ديدار با سويا آماده باشند و در اين 
شرايط يونايتد تنها اسمالينگ، ليندلوف و بيلى را كه بعد از سه ماه و نيم در ديدار 
با هادرزفيلد به تركيب تيم بازگشته، به عنوان تنها بازيكنان آماده در قلب خط 
دفاع در اختيار دارد. به عبارتى ديگر دراين مقطع حساس از فصل شياطين سرخ 
بازيكنان  كليدى اش را در تركيب خود ندارد. يونايتد چهار روز بعد از بازى امشب 

در اسپانيا، نبرد دشوارى با چلسى در ليگ برتر در اولدترافورد خواهد داشت. 

 اردوى تيم ملى وزنه بردارى در 
مشهد

 ورزش : رئيس فدراســيون وزنه بــردارى در جمع اعضاى 
مجمع هيئت وزنه بردارى خراســان رضــوى گفت: بانوان 
وزنه بردار خراسان رضوى در كشــور به خوبى درخشيدند و 
توانستند ثابت كنند كه مى توانند به قله هاى بزرگ موفقيت 
دست پيدا كنند و قطعا بدون حمايت مسئولان استانى اين 

مهم به دست نمى آمد.
على مرادى با تقدير از بانوان وزنه بردار خراســان رضوى كه در 
اين رشته ورزشى عملكرد قابل قبولى داشتند، در ادامه توضيح 
داد: بايد به خراسان رضوى براى افتخار آفرينى در حوزه بانوان 
تبريك گفت، عملكرد درخشان بانوان استان سبب دعوت بانوان 

استان به اردوى تيم ملى شد.
رئيس فدراسيون وزنه بردارى كشورمان تصريح كرد: زمانى 
بود كه خراســان رضوى هيچ فعاليتى در اين رشته نداشت 
و به نوعى هيئت وزنه بردارى اســتان تعطيــل بود اما امروز 
با همت صبوريان و قاســميان رئيس هيئت اســتان به جز 
شهرستان مشهد ســاير شهرستان هاى اســتان هم در اين 

بخش فعال شده اند.
وى خبرداد: مســابقات جهانــى وزنه بردارى ســال آينده در 
تركمنستان برگزار خواهد شد و در همين راستان در نظر داريم 
تا اردوى تيم ملى وزنه بردارى در شــهر مشهد برگزار شود و از 
اين طريق فضاى خوبى را براى مربيان و ورزشــكاران استان به 

وجود آوريم.

تيم ملى بسكتبال پريد
ورزش: پس از اين كه ويزاى فريد اصلانى و اصغر كاردوســت 
براى سفر به قزاقستان صادر نشد كادر فنى تيم ملى 12 بازيكن 

نهايى خود براى ديدار با اين كشور را اعلام كرد.
صمد نيكخواه بهرامى، حامد حدادى، اوشين ساهاكيان، سجاد 
مشايخى، نويد رضايى فر، محمد جمشيدى، ارسلان كاظمى، 
محمد حسن زاده، ميثم ميرزايى، نويد نيكتاش، سعيد داورپناه 

و آرن داوودى 12 بازيكن اعزامى به قزاقستان هستند.
روزبه ارغوان آخريــن بازيكنى بود كه از فهرســت نهايى كنار 
رفت. او در دو روز قبل با ســرما خوردگى شــديد مواجه بود و 

نمى توانست تيم را همراهى كند.
تيم ملى سوم اسفند با قزاقستان در اين كشور و ششم همين ماه 

با عراق در تهران بازى خواهد داشت.
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اهدایچفیهشهیدمدافعحرمبه»حاتمیکیا«
تسنیم: مراســم تجلیل خانواده 
شهدا از ابراهیم حاتمی کیا با عنوان 
»حنجره ســرخ« به پاس ساخت 
فیلم ســینمایی »به وقت شــام« 
بــا حضور جمعــی از خانواده های 
شــهدا و شــهدای مدافع حرم در 
پردیس سینمایی ملت برگزار شد. 
همسر شــهید مدافع حرم مهدی 

قاضی خانی، »به وقت شام« را فیلمی جذاب و اثرگذار عنوان کرد و گفت: 
فرزندم محمد یاسین با اینکه سنش کم است و هنوز باور ندارد که پدرش 
شهید شده و همیشــه می گوید پدرم بر می گردد، در صحنه های فیلم 
پدرش را جست وجو می کرد. محمد متین و نهال هم بعد از تماشای فیلم 
گفتند که پدر ما چقدر شجاع بوده که به سوریه رفته و شهید شده است. 
محمد متین هم چفیه پدرش را که به یادگار از او باقی مانده بود به پاس 

زحمات آقای حاتمی کیا به او اهدا کرد. 
همسر شهید مدافع حرم محمدحسین مرادی نیز با اشاره به صحنه ای از 
فیلم که دختر مسیحی را به اسارت می برند، گفت: اگر رشادت شهدای 
مدافع حرم نبود ممکن بود این اتفاق برای زنان این ســرزمین بیفتد اما 
آن ها با اهدای عزیزترین دارایی شــان که جان و زندگی شــان بود اجازه 
ندادند چنین صحنه هایی در ایران به وجود بیاید. همســر سردار شهید 
مدافع حرم سید حمید طباطبایی مهر نیز  اظهار کرد: اگر مدافعان حرم 
نبودند به وقت شام می توانست به وقت تهران باشد و سختی سخن هایی 
را که آقای حاتمی کیا در این مسیر متحمل شدند کمتر از حرف هایی که 

به ما زدند نبود.

مصلایتهرانرایگاندراختیارنمایشگاهکتاب
مهر: قائم مقام سی و یکمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران از نهایی 
شدن قرارداد نمایشگاه با مصلی برای در اختیار قرار دادن کل این مجموعه 

و همچنین آغاز ثبت نام از ناشران از هفته آینده خبر داد.
امیرمسعود شــهرام نیا گفت: به اتفاق معاون اجرایی نمایشگاه، در محل 
مصلای تهران جلســه ای را با مدیران ایــن مجموعه برای نهایی کردن 
قرارداد مربوط به برگزاری نمایشــگاه کتاب تهران در این مکان، تشکیل 
دادیم و خوشبختانه در این جلسه، تقریباً همه ابهامات و اشکالات پیشین 
قرارداد، برطرف و متن قرارداد، نهایی شد. چارچوب کلی قرارداد این است 
کــه مصلی به صورت رایگان در اختیار ما قــرار بگیرد اما ما هزینه های 

زیرساختی این مکان را برای برگزاری نمایشگاه در آن، پرداخت کنیم. 
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فرهنگوهنر/زهرهکهندل  جشــنواره فرهنگ و هنر
بین المللی شــعر فجر در حال برگزاری است اما 
چرا در ســکوت خبری برگزار می شــود؟ این در 
حالیست که جشنواره های فیلم، تئاتر و موسیقی 
که در همین قد و قواره برگزار می شوند، با استقبال 
رسانه ها و مردم همراهند. چرا برنامه ای تلویزیونی 
درباره تلویزیونی با محوریت جشــنواره شعر فجر 
تولید و پخش نشــده اســت؟ دلیل بی اعتنایی 
رسانه ها بویژه رسانه ملی نسبت به جشنواره شعر 
فجر چیست؟ چرا جوایز این جشنواره در فروش 
کتاب برگزیدگان، تاثیری ندارد؟ آیا برگزارکنندگان 
می خواهند که این جشنواره، فقط برگزار شود؟ دو 
تن از شــاعران به این پرســش ها پاسخ داده اند. 
جلیل صفربیگی کــه دو بیتی های معروفی دارد، 
در گفت و گو با خبرنگار ما می گوید: چند ســالی 
است که از جشنواره شعر فجر بی اطلاعم و این به 
معنای برگزاری این جشــنواره در سکوت خبری 
است. به باور او، معمولاً جشنواره هایی که در سطح 
ملی و بین المللی برگزار می شوند، تبلیغات بیشتری 
دارند و شور و نشاط گسترده تری پیرامونشان ایجاد 
می شود اما این موضوع برای جشنواره شعر فجر 

محقق نشده است.

  بررسی کارنامه دوازده ساله
صفربیگی با اشاره به تغییر 
در سیاســت های هر ساله 
جشــنواره و تأثیری که بر 
کلیت آن داشته، می گوید: 
یک بخــش آن مربوط به 

اطلاع رسانی است، ضمن اینکه بخش های دیگر 
جشــنواره که محتوای اصلی جشنواره را تشکیل 

می دهد، باز هم در سکوت برگزار می شوند.
این شــاعر با بیان اشــاره به اینکه دوازده دوره از 
برگزاری جشنواره شعر فجر می گذرد، معتقد است:  
این برنامه، هنوز قوام جدی پیدا نکرده است و نیاز 
به  آسیب شناسی جدی دارد تا مانیفست درستی 
برای آن تعریف شود. او با بیان اینکه جشنواره شعر 
فجر بایســتی همچون دیگر جشنواره های ملی، 

باشکوه برگزار شود تا در شأن شعر باشد، می گوید: 
همان بهتر که این جشنواره برگزار نشود تا اینکه 
در ســکوت خبری باشد و بدون برجای گذاشتن 

یک کارنامه علمی  درست و حسابی برگزار شود.
صفربیگی با اشــاره به وضعیت بحرانی بازار نشر، 
برگزیده شدن در جشــنواره هایی همچون شعر 
فجر را در فروش آثــار برگزیدگان، چندان مؤثر 
نمی داند و خاطرنشــان می کند: اما این موضوع 
باعث نمی شود که کارنامه جشنواره شعر فجر پس 
از یک دهه برگزاری، آســیب شناسی همه جانبه 
نشود بلکه بررسی وضعیت برگزاری آن، اهمیت 
فراوانی دارد. به باور او، اگر ســطح جشــنواره در 
حد قابل قبول برای همه طیف ها باشــد، طبیعتاً 
خروجی جشنواره هم منجر به فروش بیشتر آثار 
برگزیده خواهد شد و تأکید می کند: امیدوارم در 
دوره های آینده شاهد برپایی جشنواره ای علمی  و 

کیفی در حوزه شعر فجر باشیم. 

 این شیوه برگزاری در شأن شعر نیست
دیگر شاعر  قاسم صرافان، 
کشــورمان در گفت و گو 
با خبرنگار ما درباره اینکه 
فجر  چرا جشــنواره شعر 
در ســکوت خبری برگزار 

می شود؟ می گوید: این موضوعی است که مجریان 

و برگزارکنندگان جشــنواره شعر فجر هم به آن 
اعتراض دارند، اینکه چرا رســانه ملی و بسیاری 
از خبرگزاری ها، این اتفاق بزرگ ادبی را پوشــش 
خبری نمی دهند. پرسش جامعه شعری هم این 
است که آیا این کم توجهی از سوی رسانه هاست 
یا برگزارکننده ها یا هــردو، دخیل در این ماجرا 

هستند؟
او ادامه می دهد: خواســته ما این اســت که برای 
دوره هــای آتی جشــنواره، از طرف رســانه ها و 
برگزارکنندگان این هم افزایی شکل بگیرد تا اتفاقی 

که در شأن شعر هست، رخ بدهد.
به باور صرافان، بخشــی از اجرای این جشنواره، 
شــکل اداری دارد و از ســر دلســوزی نیست. او 
تأکید می کند: یافتــن راهکارهایی برای برگزاری 
بهتر جشنواره شعر فجر، نیاز به کارشناسی دارد 
و ما شــاعران فقط می توانیم مطالبه کنیم چون 
این اتفاق آن چنان که در شأن شعراست، جدی 

گرفته نمی شود.  این شاعر با اشاره به سیاست های 
چندگانه در برگزاری جشــنواره شــعر فجر طی 
دوره های اخیر، خاطرنشــان می کند:  یک دوره، 
کتاب ها در رقابت، ارزیابی می شــوند. یک دوره، 
شکل شــب شــعر پیدا می کند، دوره بعدی، به 

شکلی دیگر.
 

 همه توان مدیریتشان همین است؟!
او می افزاید: موافق برگزاری شب شعر در شهرهای 
مختلف هستم اما بایســتی برنامه هایی با طیف 
وســیع تر مخاطبان در قد و قواره این جشــنواره 
برگزار شود مثلاً می توانند به بهترین ترانه، بهترین 
غزل، بهترین شــعر سپید یکسال گذشته، جایزه 
بدهنــد و در کنار آن بهتریــن کتاب ها را از نگاه 
کارشناسان و پرمخاطب ترین کتاب ها را هم از نگاه 

مردم انتخاب کنند.
وی بــا بیان اینکه به عنوان یک شــاعر می تواند 
مطالبه گری کند، می گوید: آیا تمام توان مسئولان 
اجرایی جشنواره شعر فجرهمین است؟ اگر چنین 
اســت بایستی جایشــان را به کسانی بدهند که 
باانگیزه تر و پرانرژی ترند تا بتوانند کاری برای شعر 
بکنند.  الزاماً کسی که شاعر خوبی است، نمی تواند 
حتماً مدیر اجرایی خوبی هم باشــد، باید کسی 
مدیریت این جشنواره را برعهده بگیرد که دغدغه 
شعر دارد و ایده های مؤثر، اصلاً در عرصه مدیریت 

هم باید رقابت وجود داشته باشد.  
صرافان اظهار امیدواری می کند موج مطالبات برای 
برگزاری باشکوه تر جشنواره شعر فجر، مثمر ثمر 
واقع شود و از سال آینده شاهد برپایی باشکوه تر 
این اتفاق بزرگ ادبی در کشــورمان باشیم. این 
شاعر پیشــنهاد می دهد: جشنواره شعر فجر باید 
اتاق فکر داشــته باشد و نگاه ها و آرای مختلف در 
آنجا عنوان شود. اگرچه بحث های مالی هم در این 
عرصه مهم است و جشنواره نیاز به مدیریتی قوی 

دارد تا بتواند حامی  مالی را هم پای کار بیاورد.
او در پایان می گوید: امید می رود از ســال آینده 
شاهد برگزاری جشنواره ای باشیم که هدفش فقط 

»برگزاری« نیست بلکه »اثرگذاری« است. 

فارس:در ادامه پــروژه نفوذ،  خواننــده آکادمی 
گوگوش با همکاری ۵ هنرمند داخلی و ۵ هنرمند 
ســوئدی قصد برگــزاری نمایشــگاهی با موضوع 
»آزادی زنــان« را دارد. »ارغوان« که در فصل اول 
آکادمی موسیقی گوگوش شرکت کرده بود، اخیراً 
نمایشــگاه گردانی پروژه ای ایرانی ـ ســوئدی را بر 
عهده گرفته که رنگ وبوی ضداســلامی دارد. وی 
که تصاویرش با پوشش نامتعارف و هنجارشکن در 
فضای مجازی به وفور دیده می شود، زمان رونمایی 

از نمایشگاه »آرتدم« را روز 8 مارس )پنجشنبه 17 
اســفند( مصادف با »روز جهانی  زنان« اعلام کرده 
است. وی در این باره می گوید: آرتدم پروژه ای ست 
نو آورانه با محوریت زنان که در بطن یک همکاری 
هنری میان زنان هنرمند ایرانی  ـ ســوئدی در نظر 
دارد دربــاره حقوق زنان و آزادی بیانشــان ایجاد 
آگاهی  نمایــد. زنانی که در این پروژه مشــارکت 
داشتند، توانستند با  شکســتن مرزهای فرهنگی  
و جغرافیایی و در کنار یکدیگر به دســتاورد هایی 

برای روابط قوی تر و توانمندسازی متقابل برسند. 
هدف نهایی پروژه »آرتدم« آن است که صدای زنان 
هنرمند را از طریق ورک شــاپ ها و نمایشگاه ها به 
گوش علاقه مندان برســاند. در این پروژه، ابتدا ۵  
نقاش ایرانی بر اساس موضوع »آزادی«، طرحی را 
روی نیمی از بوم نقاشی پیاده کردند و این نقاشی ها 
به سوئد برده شده و نیمه دیگر آن  توسط ۵ نقاش 
سوئدی در حال تکمیل است.  این آثار پس از اتمام 
کار به صورت دوره ای در شــهرهای مختلف سوئد، 

ایران و کشورهای دیگر به نمایش در خواهند آمد. 
از ایران طلا درنگی، نصیرا یوسفی، ساغر مسعودی، 
نگار ذنوبــی و هیرو شیخ الاســلامی در این پروژه 
حضور دارند. وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در 
حاشیه بازدید از جشنواره تجسمی فجر در پاسخ به 
پرسشی درباره موضع وزارت ارشاد نسبت به حضور 
خواننده آکادمی گوگوش در فضای هنری کشــور 
گفت: هنــوز چیزی در این باره نشــنیده ام. اجازه 

دهید بیشتر بشنوم تا بتوانم اعلام نظر کنم.

گزارش خبری

بیاطلاعیارشاد
ازفعالیت
خوانندهآکادمی

جشنوارهایکهباردیگردرسکوتخبریبرگزارمیشود

»شعرفجــر«؛  برگزاری یا  اثرگــذاری؟

آنچه می خوانید

جشنواره شعر فجر باید اتاق فکر 
داشــته باشــد اگرچه بحث های 
مالی هم در این عرصه مهم است 
و جشنواره نیاز به مدیریتی قوی 
دارد که بتواند حامی  مالی را هم 

پای کار بیاورد
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